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Justerades tvä protokollsutdrag för den 9 dennes.

1 :t:>'
Herr Grofven och Talmannen tillkännagaf, att anslag .blifvit utfär- 

dadt till 'sammanträdets fortsättning kl. 6 eftertniddägen.

Anställdes omröstning jemiikt 65 § Riksdags-ordningen öfver fört 
jande af Stats-Utskottet i lista punkten af dess Memorial N:o 105 före
slagna och al båda Kamrarne goilkända voteringsproposition:

Den, som vill, att Riksdagen i afseende å jernvägstrafikstaten god
känner följande bestämmelse: »Fasta ärfvoden utgå för år 1869 med 
nedanstående belopp för följande embets- och tjensteman, nemligen:

Vid styrelsen till:
a) generaldirektören..................................................... Rall- 9,000:
b) byråchefen....................................................................» 5,000:
c) öfverdirektören vid barn- och maskinafdel-

ningarne . . . , . ......................... 5,(X)0:
särskildt arfvode för öfvervakandet af afdelningar-

ne å Iinien........................ .... . ..... 1,000: „ 6.000:
d) öfverdirektören för trafikafdelningen . . . 5,000:

särskildt arfvode för öfvervakandet af afdelningön
,, å Iinien ms. ...................... . . . . ,j:- . . 1,000: „ 6,000:

e) sekreteraren j........................ » 4,000:
f) registrator!! och aktuarie!) J . . . . •. 'i . , » 3,500:
g) eu notarie >j . . i . . , .  .......................» 2,500:

■ i > fe) eko d:o .................... .... . v ..... !-1- -I » 2,500:
i) ombudsmannen .............. » 3,000:
k) kamererare])....................................................................» 4,000:
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]) revisorn............................................................................ R:dr 3,000:
in) hufvufiknssören................................................................ » 3,000:
n) uppbördskassören................................................................» 3,500:
o) föreståndaren för statistiska kontoret............................. » 4,000:
Nuvarande innehafvare!! af denna befattning bibehålies under sin

tjenstetid vid det arfvode, han hittills innehaft af 200 R:dr derutöfver.
p) arkitekten........................................................................R:dr 1,500:
q) öfverkontrollören............................................................. » 4,000:
r) kontrollerande maskiningeniören, hvilken tjenst in

drages vid nuvarande innehafvarens afgång ... » 4,200:

Vid trafikdistrikten till:
s) intendenten för lista distriktet ........ » 5,000:
t) d:o för 2:dra d:o .........................................» 5,000:
u) d:o för 3:dje d:o .........................................» 5,000:
De tre sistnämnda arfvodena utgå intilldess angående intendents- 

befattningarne kan varda annorlunda förordnadt»; röstar
Ja;

Den det ej vill, röstar
Nej;

0
Vinner Nej, bär det framställda förslaget om bestämmande af fa

sta arfvoden till förenämnde tjensteman blifvit af Riksdagen afslaget.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:
.Ja — 39;

Nej — 55.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsändes 
till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort stunds för
lopp ett protokollsutdrag N:o 315, som upplästes och hvaraf inhemta- 
des, att omröstningen derstädes utfallit med 24 ja och 113 nej samt 
att båda Kamrarnes sammanräknade röster befunnits utgöra (13 ja och 
168 nej; hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i öfverens
stämmelse med nej-propositionens innehåll.

Anställdes omröstning jemlikt 65 § Riksdags-ordningen öfver föl
jande, af Stats-Utskottet i 2:dra punkten af dess Memorial N:o 105 fö
reslagna och af båda Kamrarne godkända voteringsproposition:

Den, som vill, att Riksdagen godkänner följande bestämmelse: ’)De 
i klassrcgleringen upptagna arfvoden utgå i enlighet med Kongl. 
Maj:ts förslag, men med de förändringar, som blifva en följd af bestäm
melserna i nästföregående moment. Antalet tjensteman, som aflönas 
med arfvoden efter löneklass, bestämmes för hvarje år i stat, som af 
Kongl. Maj:t fastställes. De göromål, som nu bestridas af kammar- och 
kontorsskrifvare och med dem jemförlige tjensteman, böra i sä vidsträckt



Den 11 Maj, f. m. 333

omfattning, som lämpligen ske kan, utföras mot särskild, efter arbetets 
beskaffenhet bestämd ersättning, utan anställande af särskilde tjenste
man»; röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har förevarande bestämmelse erhållit följande lydelse: 
»Antalet tjensteman, som aflönas med arfvoden efter löneklass, bestäm
mes för hvarje år i stat, som af Kongl. Maj:t fastställes. De göromål, 
som nu bestridas af kammar-.och kontorsskrifvare och med dem jem- 
förlige tjensteman, böra i så vidsträckt omfattning, som lämpligen ske 
kan, utföras mot särskild, efter arbetets beskaffenhet bestämd ersätt
ning, utan anställande af särskilde tjensteman».

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja — 27;

Nej - 63.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsändes 
till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter eu kort stunds förlopp 
ett protokollsutdrag N:o 316, som upplästes och hvaraf inhemtades, att 
omröstningen derstädes utfallit med 15 ja och 115 nej samt att båda 
Kamrarnes sammanräknade röster befunnits utgöra 42 ja och 178 nej; 
hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattad t i enlighet med nej
propositionens innehåll.

Anställdes omröstning jemlikt 65 § Riksdags-ordningen öfver föl
jande, af Stats-Utskottct i 3:dje punkten af dess Memorial N:o 105 före
slagna och af båda Kainrarne godkända voteringsproposition:

Den, som vill, att Riksdagen godkänner följande bestämmelse : «Em- 
bets- och tjensteman samt betjente vid distrikten, hvilka ej erhålla bo
stad med vedbrand in natura i jernviigens egna eller för ändamålet 
hyrda lokaler, äro berättigade till inqvarteringsersättning, som beräk
nas till 20 procent af årliga arfvodet. tjenstgöringspenningar inberäk
nade för dem, som äro stationerade i Stockholm, Göteborg eller Malmö, 
15 procent i annan stad eller köping, och 10 procent vid station på 
landet»; röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Kongl. Maj:ts nådiga förslag om Riksdagens god

kännande af denna bestämmelse blifvit afslaget.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja — 36;

Nej — 53.
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Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsides 
till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter eu kort stunds förlopp 
ett protokollsutdrag' N-.o 317, som upplästes och hvaraf inhemtades, att 
omröstningen derstädes utfallit med 21 ja och 107 nej samt att båda 
Kamrarnes sammanräknade röster befunnits utgöra 57 ja och 160 nej; 
hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse 
med nej-propositionens innehåll.

Anställdes omröstning jemlik! 65 § Riksdagsordningen öfver föl
jande, åt Stats-Utskottet i 4:de punkten af dess Memorial N:o 105 fö
reslagna och af båda Kamrarne godkända voteringsproposition:

Den, som vill, att Riksdagen godkänner följande bestämmelse: »För 
sådane ernbets- och tjensteman vid distrikten, hvilkas befattningar lira 
förenade med ofta förekommande jjensteresor eller kommenderingar inom 
eget distrikt, utgår traktamentsersättiring med belopp, som af Kongl. 
Maj:t bestämmes, och hvilket icke må öfverstiga det, som i nädigst. ut- 
färdadt resereglemente är stadgadt»; röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej ; /

Vinner Nej, har Kongl. Maj:ts nådiga förslag om Riksdagens god
kännande af denna bestämmelse blifvit afsiaget.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja i-r 32;

Nej - 53.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsändes 
till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort stunds för
lopp ett protokollsutdrag N:o 318, som upplästes och hvaraf inhemta
des, att omröstningen derstädes utfallit med f4 ja och 99 nej samt att 
båda Kamrarnes sammanräknade röster befunnits utgöra 46 ja och 152 
nej; hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i Öfverensstäuw 
ruelse med nej-propositionens innehåll.

r-i .nutid- !»!.' iti A .,> In. k n.uitfj; i )>e» i-mi cil

Anställdes omröstning jern!ikt 65 § Riksdags-ordningen öfver föl
jande, af Stats-Utskottet i 5:te punkten' af dess Memorial N:o 105 fö
reslagna och af båda Kamrarne godkända voteringsprqpqaUion;,

Den, som vill, att Riksdagen godkänner följande af Andra Kam
maren aqtagna bestämmelse: » F;e | r ä k ni, tf e jpi i n ggr, anmärkningspro
cent eller premier tillkomma:
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a) kassörer samt trafik- och telegrafstationernas uppbördsperso- 
nal, felräkningspenningar till bestämda belopp, som af Styrelsen fast
ställas;

b) kontrollörer och kontorsskrifvare vid kontrollkontoret, 10 pro
cent ä hvarje i stationernas räkenskaper af dem anmärkt och till åter
betalning eller redovisning faststäldt belopp; elände Styrelsen med af
seende å det anmärkta felets beskaffenhet bestämma, om anmärknings- 
procenten skall i sin helhet eller endast till eu del af den felande 
betalas;

c) lokomotivförare, eld are och vagnssmörja^ sanit annan betje
ning, till följd af hvars hushållning med materialier eller genom hvars 
nit och arbetsamhet väsendtlig» besparingar af utgifter åstadkommits, 
premier enligt särskilda af Styrelsen fastställda bestämmelser»; röstar

' Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Kong!. Maj:ts nådiga förslag om Riksdagens god
kännande, af bestämmelse om provisioner, felräkningspenningar eller pre
mier för vissa jernvägstjenstemän blifvit af Riksdagen afslaget.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja — 17;

Nej - 66.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsändes 
till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort stunds för
lopp ett protokolls-utdrag N:o Öl9, som upplästes och hvaraf inhemta- 
des, att omröstningen derstädes utfallit med 35 ja och 88 nej samt att 
båda Kamrarnes sammanräknade röster befunnits utgöra 52 ja och 154 
nej; hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i enlighet med 
nej-propositionens innehåll.

Föredrogs- och bifölls Ståts-Utskottets den 9 dennes bordlagda Me
morial' N:0 103, med förslag till stadgande)! i det nya reglementet för 
Riksgäfds-kontörel;, angående de under innevarande riksdag på nämnda. 
Kontor anvisade statsutgifter.

FÖredrpgs Ståts-Utskottets den 9 dennes bordlagda Utlåtande N:o 
104, i anledning af väckt motion angående anbringande af, förändrad 
uppyärmnings- och ventiiationsapparat för Första Kammaren.

Grefve Sparre, Eric: I det af ingeniören Wiman afgifnayttrande, 
som är bjfogadt St^ts-UtskottetSi Utlåtande, förekommer följande; ”Be
träffande slutligen temperaturen inom lokalen, visa de under hela riks-
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dagstiden torda noggranna anteckningar intet missförhållande af den 
beskaffenhet, att man med någon ändring eller ny apparat, hvilken som 
helst, skulle kunna hoppas ernå ett bättre resultat. Att frambringa eu 
för alla lagom temperatur är pätagligen fysiskt otänkbart.»

Det skulle alltså vara omöjligt att få någon förändring i denna
ett ständigt svettbad.temperatur, i hvilken man befinner sig i

Skola vi fortfarande sitta 8—10 timmar om dagen i 24 - 
värme, fruktar jag att vår lefnad icke blir läng. Skulle våra ingeniö

graders

afseende? Jag kan icke tro 
ingeniör, än den som afgifvit detta

rer vara sä utan hjelpmedel i detta 
det, och skulle önska att eu annan 
utlåtande, mätte rådfrågas i denna sak.

Jag har endast härpå velat fasta uppmärksamheten, och har ej nä 
got yrkande att framställa, dä Utskottets förslag är framstäf i sä all 
manna ordalag, som här skett.

Friherre Funek: Jag skulle tro, att hvad den siste värde talaren 
åsyftat, vinnes utan förändring i Utskottets förslag. Utskottets hem
ställan grundar sig på Riksgälds-fullmägtiges yttrande, hvilka hemställt, 
att försök med de uppgiga olägenheternas undanrödjande mätte göras 
på det åt Herr Wiman föreslagna sätt, och att, om tillfredsställande re
sultat deraf icke uppkoirime, Fullmägtige finge, efter andra sakkunniga 
personers hörande, vidtaga lämpliga och ändamålsenliga åtgärder. Hvar
ken Fullmägtige eller Utskottet halva således grundat sitt förslag på 
det af Herr Wiman afgifna yttrande, eller uttalat någotgillande af hans 
åsigt; hvadan jag tror att Utskottets hemställan utan fara kan antagas, 
och lär alltså anhålla om bifall till densamma.

Herr Lilliehöök: Jag anhåller att få fästa uppmärksamheten på 
det drag, hvarföre Kammarens ledamöter, åtminstone i den del af salen, 
der jag har min plats, äro utsatte, och hvilket kännes liksom en stark 
blåst i nacken, hvarigenom inan riskerar att få sin helsa förstörd, åt
minstone för någon tid. Vid en blifvande förändring skulle jag önska 
att denna olägenhet blefve afhjelpt.

Flere ledamöter hördes häri instämma.

Herr Bergs t ed t: Då härom aftonen värmen uppgick till 24 gra
der, begärde jag att ventilationsapparaten måtte sättas i gång, hvari
genom gradtalet också förminskades, men endast till 23 i Men dä nu det 
är varmt ute. skulle jag tro att. om Fullmägtige ville tillsäga en vakt
mästare att öppna ett eller flera fönster, skulle temperaturen ytterligare 
kunna till eu passande grad nedsättas. För nästa riksdag behöfves nog 
en revision af värme- och ventilationsförhållanden, men jag misströstar 
ej att det nuvarande systemet skall kunna bringas att uppfylla alla 
billiga fordringar. Emellertid vore det önskvärdt, att experimenter i 
detta afseende måtte ske, innan Kammarens ledamöter ånyo samlas. Jag 
får anhålla om bifall till Utskottets förslag.

Grefve Sparre, Eric: Jag hyser hvarken misstro eller förtroende 
till denna teori, men jag skulle önska, att vi icke fortfarande behöfde

vara



Den 11 Maj, f. m. 337

vara experimentalfält för densamma. Under två år hafva vi varit ut
satta för att kokas eller åtminstone upphettas i 24 graders värme, och 
nu säger man, att det är omöjligt att förekomma ett sådant förhållande 
för framtiden, under det att man på samma gäng klagar öfver draget 
och luftströmmarne i Kammaren. Jag instämmer derföre i önskan att 
de nödiga experimenterna måtte ske emellan riksdagarne.

Öfverläggningen förklarades slutad och Utlåtandet bifölls.

Föredrogs och företogs punktvis till afgörande Ståts-Utskottets den 
9 dennes bordlagda Memorial .Vo 106, angående den under innevarande 
riksdag verkställda statsreglering och den för bestridande af Riksgälds- 
kontorets utgifter erforderliga bevillning.

Utskottets hemställanden ä sidan 1 samt öfverst å sidan 2.

Biföllos.

Utskottets hemställan nederst å sidan 2.

Friherre af Ugglas: För den händelse att underrättelse ankommit 
om Andra Kammarens beslut i frågan om f. d. Hidderstolpeska huset, 
anhåller jag att denna mätte för Kammarens ledamöter tillkännagifvas.

I anledning häraf tillkännägaf undertecknad, att Andra Kammaren, 
enligt ankommet protokollsutdrag, alslagit Stats-Utskottets första hem
ställan i Utlåtandet N:o 102, Samt bifallit, det förslag, angående f. d. 
Hidderstolpeska egendomens användning och ombyggande, som af Kong!. 
Maj:t blifvit framstäldt; äfvensom förklarat Utskottets sednare hem
ställan i ofvan berörda Utlåtande hafva till följd af detta beslut förfallit.

Friherre af Ugglas: Enligt hvad nu är tillkännagifvet, har Andra 
Kammaren i denna fråga fattat samma beslut som Första Kammaren, 
hvithet alltså är Riksdagens beslut. Vid sådant förhållande lärer (leta 
denna punkt framställda förslag till beslut icke vara lämpligt, och hem
ställer jag, att Kammaren ville besluta att för hd. Ridderstolpeska 
husets ombyggnad ett belopp af 12,000 R:dr uppföres bland extra or
dinarie anslagen ä 7:<le Ilufvudtiteln att under år 1869 från Statskonto
ret utgå, samt att, i följd deraf, den så kallade statsfyllnadssumman 
med nämnda belopp tillökas.

Efter härmed slutad öfverläggning och uppå gjord proposition, be
slöt Kammaren att för f. d. Ridderstolpeska husets ombyggnad ett be
lopp af 12,000 R:dr skulle uppföras bland extra ordinarie anslagen å 
Sjunde Hufvudtiteln, att under är 1869 frän Statskontoret utgå, samt 
att i följd deraf den s. k. statsfyllnadssumman skulle med enahanda 
belopp tillökas.

Piksd. Prof.. 1868. 1 Afd. 4 Band. 22
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Utskottets sista hemställan. 

Bifölls.

Föredrogs och bifölls Riksdagens Kansli-deputerades den 9 dennes 
bordlagda Memorial N:o 4, angående beredande af tillfälle för allmän
heten att prenumerationsvis å postkontoren erhålla Riksdagens proto
koll med dertill hörande Bihang.

Föredrogs ånyo Första Kammarens Tillfälliga Utskotts den 5 och 6 
dennes bordlagda Utlåtande N:o 17, i anledning af väckt motion om 
indragning af öfveringcniörstjensten i General-landtmäteiikontoret samt 
om förändrad arbetsordning för nämnda embetsverk.

Herr Store kenfel dt: Detta Betänkande är egnadt att helt och 
hållet sönderrifva frågan, enär genom dess antagande skulle åstadkom
mas olika beslut i båda Kamrarne, hvaraf någon sammanjemkning så 
nära riksdagens slut icke är att emotse. Det skäl, som talat för den 
utgång ärendet i Utskottet fått, är, att man vid eu ifrågaställa reduk
tion inom ett embetsverk icke kunde, för Regeringen utpeka någon sär
skild tjenst såsom lämplig att indragas, utan måste ötverlåta detta åt Re
geringens bedömande. Sedan dess har emellertid en annan åsigt gjort 
sig gällande åtminstone hos detta ärendes referent, som vid Kamma
rens behandling af det af Kongl. Maj:t framlagda förslaget till stat för 
Jernvägsstyrelsens einbets- och tjensteman uttalat sig för en framställ
ning derom att distriktchefsplatserna mätte indragas. I konseqvens 
härmed, och då jag förmodar att på den värde ledamoten ej ma kunna 
tillämpas den gamla satsen: »när jag dricker, är det rätt», måste för 
honom det ofvan anförda skälet för Utskottets här gjorda hemställan 
upphört att vara gällande, och han således, som jag hoppas, icke län
gre vara min motståndare i denna sak, Jag vågar derför underställa 
Kammarens bepröfvande den reservation, jag afgifvit, och hvilken är 
af följande innehåll:

»Alldenstund, genom den utredning af frågan som nu skett, det sy
nes mig ådagalagdt, att öfveringeniörstjensten, allt sedan 1859, dä eko
nomiska karteverket blef eu från Landtmäterikontoret skiljd stiftelse, 
varit utan all betydelse, och de befattningar, som 1864 blifvit från an
dre Kontorets tjenstemän på öfveringeniören öfverflyttade, lätteligen 
kunna af dem återtagas, helst deras göromål af kända skäl blifvit och 
årligen blifva allt mindre; och

derföre, att tjensten nu genom förre innehafvarens bortgång, blifvit 
vakant; samt

då, genom ett beslut i Första Kammaren, som vore olika det af 
Andra Kammaren lättade, ärendet otvifvelaktigt skulle förfalla och 
Första Kammaren derigenom skulle gifva ett starkt bevis på obenä
genhet för besparing åt Statsverket, äfven då sådant kunnat ske genom 
indragning af den tjenst, som mest af alla befunnits öfverflödig,
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sä får jag yrka bifall till Andra Kammarens beslut, eller:
a) att Riksdagen i underdånig skrifvelse till Kong!. Maj:t ville an

hålla, att nu lediga öfveringeniörs-tjensten i rikets General-landtmäteri- 
kontor må tills vidare lemnas obesatt; samt

b) att Riksdagen ville hos Kong!. Maj:t anhålla, det täcktes Kong!. 
Maj:t låta utreda, huruvida eu så förändrad arbetsordning inom Gene- 
ral-landtmäterikontoret må kunna införas, att de arbeten, som nu till
komma öfveringeniören, blifva på de öfrige tjenstemännen fördelade, 
hvarigenom öfveringeniörs-tjensten, såsom derefter obehöflig, skulle 
kunna indragas.”

Mig synes detta Andra Kammarens beslut vara sådant, att man, 
på det saken må vinna framgång, gerna dertill kan lemna bifall, och 
jag får hos Herr Talmannen anhålla om proposition derpå, i enlighet 
med min nu upplästa reservation.

Ilerr von Gegerfe.lt: Om jag både att välja endast emellan An
dra Kammarens beslut och Utskottets förslag, skulle jag icke tveka att 
skänka företräde åt det förra. Detta uppgilver nemligen en inträffad 
händelse såsom anledning till den beslutade skrifvelsen, det afser eu be
stämd åtgärd och det uttrycker en viss öfvertygelse om samma åtgärds 
lämplighet, dä deremot intetdera är förhållandet med Utskottets förslag, 
som icke ens uppgilver den åberopade minskningen i landtmäterigöro- 
mälen såsom verklig och förhandenvarande utan endast såsom sannolik 
förutsedd. Men jag anser talande skäl finnas att afslå sä väl det ena 
som det andra, nemligen att Representationen icke bör ingå till Kongl. 
Maj:t med skrifvelse]' i sådana småsaker. Vi hafva redan varit alltför 
frikostige dermed. Det är dessutom endast Hägra dagar sedan vi be- 
•slöto en skrifvelse med anhållan om en omorganisation af samtliga ad
ministrativa embetsverken, hvaraf alltså den nu föreslagna förändringen 
väl endast .skulle vara en del. Utskottets förslag .skulle deremot, inmä
ta mutandis, egna sig väl till formulär för en skrifvelse till Riksdagen 
af innehåll, att »Riksdagen vill taga i öfvervägande, om och hvilka 
indragningar i de på Regeringens bord hvilande skrivelser frän Riks
dagen må kunna, med afseende ä den väl behöfliga minskningen i rege- 
ringsgöromålen, vidtagas». Jag yrkar afslag ä såväl Utskottets hemstäl
lan, som Andra Kammarens beslut.

Herr H asselrot: Jag- ber att. fä tillkännagifva, att jag icke delta
git i Utskottets förslag och instämmer i reservantens äsigter. Det har 
i Utskottet blifvit upplyst, att denna tjenst tillkom, dä det ekonomiska 
karteverket upprättades: men sedan detta karteverk blifvit en från Landt- 
mäterikontoret skiljd stiftelse, upphörde ock behofvet af denne tjenste
man. För att fä behålla honom qval', öfverflyttades på honom en hel 
mängd ganska obetydliga göromål, af hvilka det vigtigaste är, att, dä 
General-direktören är frånvarande, skall öfveringeniören sköta hans 
tjenst; men innan det sista reglementet upprättades, förestod vid dylika 
tillfällen sekreteraren General-direktörens tjenst, och. då detta gått för 
sig utan anmärkning förr, vet jag ej, hvarför det icke fortfarande skulle 
kunna tillgå på samma sätt. En person, som är väl hemmastadd i dessa 
frågor. Kommerserådet Sjöberg, yttrade, dä denna fråga förevar i Andra
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Kammaren, följande ord. som jag ber att fä uppläsa: »Antalet inkom
na mai pa öfveringeniörens föredragning utgjorde år 1859, 663. Redan 
är et- derpå både antalet af dessa null nedgått till 318, och det minska
des under de följande åren sä. att det är 1864 utgjorde endast 234. De 
väsendtligastc målen hafva angått skattläggning och dit hänförliga ären
den samt hafva i medeltal uppgått, till 65 om året. Dessa mål utarbe
tas af ingeniörerne och hafva ända till och med är 1855 af dem före
dragits inför verkets chef; men numera föredragas de af öfveringeniören. 
De öfriga målen äro. sä vidt jag kan förstå, af ganska enkel beskaffen
het, och mänga bland dem föranleda icke till någon åtgärd, såsom t. ex. 
anmälande!! dels från Konungens Befallningshafvande, att krönare blif- 
vit antagen eller afskedad, och dels från förste landtmätare, huruvida 
namnstämpel-aftryck af justerare blifvit allemnade, med mera dylikt. 
Det väsendtligastc göromälet är således mest rörande skattläggning och 
dithörande ärenden. Indika mål af öfveringeniören föredragas för verkets 
chef. Men dä man besinnar att dessa mål först utarbetas af ingeniörer
ne, Indika sedan skola redovisa dem för öfveringeniören, lärer deraf bli 
klart, att desse lika väl, och, enligt min tro, ännu bättre på samma sätt 
som före 1855 kunna af ingeniörerne i första hand föredragas inför Ge
neraldirektören. Nog af, denna tjenst är öfverflödig', och jag finner dä 
besynnerligt, att man ej vill biträda Andra Kammarens beslut. Om 
Första Kammaren bifaller Utskottets förslag, sä liar frågan förfallit.

Jag anhåller om bifall till reservantens förslag.

Herr Dick son. Charles: Dä jag i det Tillfälliga Utskottet del
tagit i behandlingen af denna fråga, ber jag att fä redogöra för moti- 
verna till Betänkandet. Att skiljaktiga äsigter äfven här skulle låta 
höra af sig, är klart, och jag skulle vara böjd att instämma med reser
vanten i hans mening, att denna tjenst skulle kunna indragas; men till 
frågan härom anknyter sig en annan fråga, och det är den, om det kan 
vara lämpligt att Riksdagen gör en framställning i den form, som An
dra Kammaren beslutat och reservanten föreslagit. Tv om ä. ena sidan 
det måste vara Riksdagens skyldighet att vara män om sina rättigheter, 
får ä andra sidan iakttagas, att icke framkomma med något, som utgör 
en inskränkning i Regeringens magt och myndighet, och då det måste 
anses som en pligt för Regeringen att inom de olika embetsverken allt 
ordnas på bästa sätt, måste det äfven tillkomma Regeringen att bestäm
ma, hvilka tjenstår äro behöiliga eller icke. Det var på denna grund, 
som Utskottet ansåg sig icke kunna komma till någon annan slutsats än 
att öfverlemna till Regeringen att. bestämma hvilka tjenster, som kunde 
indragas, dä man antog att inskränkningar kunde .ske: men Utskottet an
såg sig icke kunna påpeka, om det var öfveringeniör.splatsen eller nå
gon annan tjenst, som borde indragas.

Jag anhåller om bifall till Utskottets förslag.

Herr Säve: Den siste talaren yttrade, att i Utskottet var man af
den öfvertygelse, att denna tjenst var öfverflödig; men man ansåg sig icke 
biira ingå med eu skrifvelse, som innehöll en bestämd hänvisning på 
indragning af eu viss plats, utan man fann det mera passande och Ren
ligt att öfverlemna detta åt Kong!. Maj:t genom eu hemställan, om icke
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en reglering skulle kunna ske så, att eu och annan öfverflödig tjenst in- 
droges. Men det är uppenbart, att denna skrifvelse är af mycket mera 
omfattande natur än motionären åsyftat och det af Andra Kammaren 
fattade beslut innebär, nemligen att, dä öfveringeniörsplatsen är öfverflö
dig och på samma gång ledig, man anser, att den kan indragas; 
och jag tror, att denna Kammare är till en de! af den limning, att man 
icke bär begära mera än som är nödigt och nyttigt. Andra Kammaren 
tiar föreslagit, att denna plats skulle lemnas obesatt och Kong!. Maj:t 
under tiden taga i öfvervägande, om den kunde indragas, dä göromålen 
kunde af andra fullgöras. Jag för min del tycker, att detta är sä na
turligt och så litet stötande, att man icke bör hysa minsta tvifvel, att 
ju icke eu sådan framställning kan göras. Jag lär tillägga, att, dä lik
het emellan Kamrarnes beslut i en mindre fråga kan ske, vet jag icke. 
hvarför man nu skulle fatta ett frän Andra Kammarens afvikande beslut.

Jag anhåller om bifall till Andra Kammarens beslut och instämmer 
i Herr Storkenfeldts reservation.

Grefve Sparre, Eric: Jag är sä rädd för ait Kammaren skall
fä höra min stämma jemt och samt, att jag icke skulle velat öppna mun
nen i denna fråga; men hvarför också, dä jag redan var i Lag-Utskot
tet, äfven insätta mig i detta Tillfälliga Utskott, då jag naturligtvis, hvart 
jag kommer, måste försvara min åsigt! Jag har i denna fråga tillhört 
majoriteten, och jag måste bestrida, hvad den siste talaren sade, att 
nemligen i Utskottet den åsigt var rådande, att öfveringeniörgtjensten 
var öfverflödig.

Det var icke sä, tv Utskottet ansåg sig icke kunna bedöma denna sak.
En annan talare har yttrat, att alla, som tjenstgöra i Landtmäteri-' 

kontoret, säga, att denna tjenst är öfverflödig.
Det är icke sannt, ty jag har sjelf varit uppe i Landfmäterikontoret och 

man har der sagt mig, att öfveringeniörstjensten icke är öfverflödig, och 
det är icke endast General-direktören utan äfven andra personer, som 
sagt detta. Derjemte har jag tagit reda på hvad öfveringeniören har 
att gorå, och ett bland hans ansvarsfullaste göromål är det att hafva 
tillsyn öfver justeringen af mått. mål och vigt. Dä vi nu efter all an
ledning hafva att emotse er, förändring i vigtsystemet och veta, att alla 
vigter för guldsmeder, apotekare in. fl., justeras af, öfveringeniören,, så 
vore det nästan raskt att taga bort denna tjenst, hvars innehafvare, utom 
hvad jag här nämnt, har en hel mängd göromål att skota. Men med 
detta ‘vill jag icke hafva sagt. att icke platsen kan indragas, men/jag 
tror. att ännu större indragningar än denna skulle kunna ske, Olämp
ligheten åt att Representationen intränger på detta gebiet. som det till
kommer Kong], Maj:t att bedöma, skall jag bevisa genom följande sanna 
berättelse. (A. __ ,, .

Vid en riksdag på 1850-talet kom eu motion om ätt landtmäteri- 
fiska len skulle fä lön till en amanuens, .pell ehuru detta icke vgr begärdt 
af Landtmäterikontorot och icke äskadt i Kong!. Maj;ts nådiga Propo
sition, sä bifölls det dock af Riksdagen. Lika olämpligt, som det var 
att tillsätta en tjensteman, som Kong!. Maj:t icke ansett behöflig, lika 
olämpligt är det, att Representationen skall komma fram och saga, att 
den eller den embetsmannen är icke behöflig, i synnerhet nu, dä vi be
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gärt en allmän omreglering af våra förvaltande verk. Men. som jag 
sagt. jag skulle hoppas, att ännu större indragningar skulle kunna göras. 
I Laridtmäterikontorct finnas 5 ingeniörer och 1 amanuens. Jag är af 
den öfvertygelse, att i eu så vigtig sak som den att justera de personers 
mått och vigter, som i sin ordning skola justera andras, fordras en rask 
och säker hand och jag tror det vara bättre att hafva en god tjensteman 
väl lönad än flere mindre väl lönade samt har till följd häraf den åsigt, 
att det vore bättre att bibehålla öfvcringeniören men indraga dessa 5 
ingeniörer och amanuensen på köpet. Men fastän jag sökt att sätta mig 
in i saken, tror jag mig dock icke kunna fälla något bestämdt omdöme 
i fråga om behöflighcten af öfveringeniörsplatsen. Det är möjligt, att 
denna plats kan indragas; men icke äro Herrarne sä inne i saken, att 
I kunnen afgöra, om den är öfverflödig. Att deremot anhålla, att Kong!. 
Maj: t täcktes tillse, om och hvilka indragningar kunna ske. anser jag 
vara Representationen värdigt och jag får derföre anhålla om bifall till 
Utskottets förslag.

Herr Bergstedt: Jag ber att fä protestera emot befogenheten af 
flen känsla, med uttalande hvaraf den föregående talaren började sitt 
anförande. Jag för min de) hör honom alltid med stort nöje, men i dag 
har jag åhört honom med större nöje än vanligt, särskilt för den hän
delse, han berättade och anförde vara sann, åt t en ny tjenst vid Landt- 
mäterikontoret blifvit utan någon af Regeringen dertill gifven anled
ning af Rikets Ständer för några är sedan inrättad. Troligen skall det 
i framtiden väcka samma förvåning om Riksdagen nu, i hvad på den 
ankommer, försummar att medverka till indragandet af en fullkomligt 
öfverflödig tjenst vid samma embetsverk.

Det hände för ett par årtionden sedan ombord ä eu fransk korvett 
på Medelhafvet, att monarkens födelsedag inträffade under en kryssning, 
hvars långvarighet alldeles uttömt skeppets förråder. Befälhafvaren kal
lade dä till sig fartygets kock och säde honom att han måste iordning
ställa åt sina officerare en splendid middag, fastän provianten var slut. 
Kocken svarade: Jag är ej stor kemist. Ers Excellens, och kan af intet 
göra intet, men om det är möjligt att göra något, skall det ske såsom 
Ers Excellens befallt. Händelsen fogade så lyckligt, att kocken upp
täckte att ett får fanns ombord, hvarföre han återvände till chefen och 
förklarade, att nu kunde chefen begära hvad kost han önskade till mid
dag, så skulle det åstadkommas. Landtmäterikontorets styrelse har öf- 
verträffat den franske köksvirtuosen, ty den förra har lagat till ej min
dre än 500 särskilda mål af så nära som möjligt alldeles ingenting. 
Utskottet säger: -'Enligt frän General-landtmäterikontoret begärd och
inkommen uppgift på de af bemälde två föredragande (sekreteraren och 
öfveringeniören) expedierade mål under loppet af den sednaste tiden utgöra 
dessa»: hvarefter uppgifvits dessa måls antal ärligen för tiden från och 
med är 1857 till och med år 1867. Jag har sökt i General-landtmäteri
kontoret underrätta mig om antalet af dem utaf öfveringeniören verkligen 
föredragna och expedierade mål, och för är 1864 utgöra dessa, enligt den 
upplysning jag erhållit, i stället för 336, endast 234. Jag har tagit något 
närmare reda på förhållandet med dessa mål och inhemta),, hurusom af 
ett mål ofta göras flera expeditioner. Jag vill för exemplets skull an-
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fora blott ett slags mai. nemligen de sä kallade bötesmalen. Kn landt
mätare underlåter att inkomma med infordrad förklaring; han botfälles 
derföre, och böterna upptagas af Konungens Befallningshafvande, som 
derefter insänder dem till General-landtmäterikontoret. Fleia opeia- 
tioner verkställas nu med denna remiss. Den första operationen är att 
General-direktören bryter brefvet och derefter lemna!' det till vaktmä
staren att öfverlernnas till diarriiföraren. som verkställer andra operatio
nen. att införa brefvet i diarium, hvarefter det skickas till föredragan- 
den: detta är 3:dje operationen. Föredraganden qvitterar meddelandet 
till diariet: 4:de operationen; sä kommer föredragningen, dervid beslu
tas, att qvitto skall afsända* till Konungens Befallningshafvande, hvilket 
är den öde operationen; derpå skall beslutet justeras: 6:te operationen; 
sä sättes skrifvelse och qvitto upp: 7:de operationen, hvarefter qvittot 
och skrifvelsen ordagrannt införas i expeditionsboken och hela opera
tionen ånyo införes i diarium, hvaruti finnas särskilda kolumnei löi da
gen då justering egde ruin och för dagen, dä skrifvelsen och qvittot 
expedierades. Sedan detta allt blifvit verkstäldt, så återstår slutligen 
icke något annat än att slå in skrifvelse och qvitto i ett konvolut och 
införa brefvet i postboken. Detta är ock i sjelfva verket blott ett mai, 
men som dock i Landtmäteri-direktörens officiel promemoria rubriceras 
såsom två expedierade mål, nemligen qvittot och skrifvelsen. I Stats
kontoret lärer visserligen ungefär förfaras på samma sätt, ty der far icke 
eu Kong!, anordning honoreras, förrän det blifvit formligen beslutadt att 
lyda Kong). Maj ds befallning. Jag är visst icke mycket bevandrad i 
embet,sverken och deras operationssätt, men jag tror mig dock veta att 
omsvepen vid ärendenas gång ingenstädes åro sä stora som i General-
landtmäterikontoret. .

Vidare har här blifvit nämndt, att öfveringeniören skulle vara myc
ket upptagen med justering af vigter. Dermed förhåller sig emellertid 
sä, att man af mindre vigter kan justera mänga hundra om dagen, och 
då bör väl detta arbete icke vara synnerligen farligt eller ansträngande. 
Dessutom är, enligt eu § i Landtmäteri-instruktionen, öfveringeniören 
visserligen berättigad, men ingalunda skyldig att verkställa denna juste
ring. som också vanligen verkställes af särskilt tillsatta justerare, hora 
emellertid denna justering är förenad med ganska göda inkomster, sa är 
det naturligt, att.' om öfveringeniören har god tid dertill, han ock sjelf 
vill verkställa sä många som möjligt. . I Andra Kammaren har under 
diskussionen blifvit upplyst, att de verkliga till åtgärd föranledande mai 
som bero af öfveringeniörens handläggning icke i medeltal utgöra mera 
än 65 om året. Jag hemställer dä, om det kan vara skäl. att under 
denna period, då sparsamhet är al nöden och då vi äro inne pa nagan 
om väsendtligt förändringar i vår administration och eu behöflig för
enkling af de tunga och omgångsrika former, som vi sa troget bevaiat 
sedan vi voro en stor kontinentalmagt; om säger jag, det dä är skal att 
låta detta tillfälle gä sig ur händerna att göra eu underdånig anhållan 
om afskaffande af en visserligen onödig tjenst, samt vidtagande af be- 
höfliga förkortningar i afseende på expeditionssättet, äfvensom om ej 
mängden af dessa tomma former mätte kunna reduceras till sina enklaste.

Eu föregående talare har ansett oskickligt att besvära Kong!. Maj:t 
med en särskild skrifvelse om indragande af en uppgifven syssla. Jag
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det tvärtom vara vigtig!, att Riksdagen sjelf visar den väg. hvar
igenom verklig embetsmannaduglighet kan få sitt utrymme. Den nu va
rande chefen för ifrågavarande verk utöfvade såsom underordnad eu out
tröttlig verksamhet af nyttigt och hedrande slag: nu är hans tid splitt
rad emellan en massa af dessa administrativa formaliteter, hvilkas nytta 
är mer än problematisk. På samma sätt med mer än eu af hans under
lydande. Dä man genom en återremiss vid Riksdagens slut ej skulle 
kunna vinna något och jag dessutom, på anförda skäl, icke tror det vara 
lämpligt att nu skjuta ifrån sig detta tillfälle att, genom omfattning af 
Audi a Kammaiens beslut, bringa dessa förhållanden under Regeringens 
ögon, instämmer jag i Herr Storckenfeldts reservation, hvarå jag anhaller 
om bifall.

Herr Wsern: Jag bär vid genomläsningen af Utskottets Betän
kande ej kunnat rigtigt komma underfund med, hvaruti det egentligen 
är, som Utskottet och reservanten skilja sig åt. Mig tyckes "det, Som 
det skulle vara dels i fråga om lämpligheten att yttra sig om eu bestämd 
tjenst och dels huruvida det skulle vara Första Kammaren värdigt att 
i denna sak yttra sig annorlunda än Utskottet föreslagit. Emellertid 
synas alla ledamöterne inom Utskottet hafva varit ense derom att öfver- 
ingeniörstjensten verkligen är öfverflödig. Emellertid dä olika menin
gar i öfrig! yppat sig, synes det mig vara lämpligt att så val i det ena 
som andra afseendet söka erhålla en utredning, och det är just detta 
Andra Kammaren beslutat. Genom att förena sig i detta beslut gifver 
man visst icke tillkänna att öfveringeniörstjensten är öfverflödig? man 
blott begär en utredning derom. Eu talare har omtalat, såsom eu sann 
händelse, att Representationen, utan Regeringens hörande, inrättat en ny 
tjenst i Landtmä.terikon törel; jag kan med anledning deraf omtala eu 
lika sann händelse, som på sin tid väckte mycket uppseende och det 
var, då Representationen, utan någon proposition derom från Kong!. 
Maj:t och utan att derom till hanom göra hemställan, indrog presidents
platsen i Bergs-kollegium. Att sä förfara tror jag dock vara, mycket 
olämpligt. Men bästa sättet att förekomma det är atf genom Kong], 
Maj ds försorg erhålla utredning, innan omständigheterna blifva sådana' 
att de anses tvinga till besluts fattande.

Dä man önskar en utredning tror jag det lämpligaste sättet, vara. 
att, icke uppsätta sin anhållan i så tveksamma ordalag som möjligt, utan 
tvärtom att säga rent ut hvad man vill. Om denna tjenst är nödvän
dig eller ej, vet jag ej, och just derföre Önskar jag att deröfver fä en 
utredning. Man kan dessutom vara öfvertygad, att Kong], Majd, äfven 
om Andra Kammarens beslut antages, skall göra sin undersökning om 
förhållandena sä omfattande, att han jemväl aktgifver på om andra in
dragningar kunna göras. Dessutom bär jag ett annat skäl, som jag hört 
atskillige här enskilda men ej offentligt tillkännagifva, hvarföre jag tror. 
att man borde omfatta Andra Kammarens beslut, och det, är. att. såsom 
man sagt, Utskottet skall hafva gått längre, än det af motionerna haft 
anledning till och .sålunda öfverskridit sin befogenhet.

Jag anhåller om bifall å Andra Kammarens, af Herr Storckejifeldt 
till proposition upptagna beslut.
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Grefve Sparre, Eric: Man har påstått att min uppgift, rörande 
öfveringeniörens göromål, icke skulle vara riktig. Jag vill med anled
ning häraf under bestridande af detta påstående bedja om att fä upp
läsa 16 § i Kong]. Maj:ts förnyade nådiga Stadga om mått, mål och 
vigt, hvilken g lyder sålunda:

»Ofveringeniören åligger att justera såväl de likare, hvilka till er
sättande af de i ,§ 7, mom. 2 omförinälda kunna erfordras, derest dessa skulle 
skadas eller förkomma, som korn- och postvigter, mätskalor, mätkedjor 
och röjstockar samt justerares och krönares likaremått, likarevigter och 
modeller, äfvensom att besörja om tillhandahållande af alla dessa mätt, 
vigter och modeller, då de af vederbörande justerare reqvireras.»

Andra justerare kunna ej verkställa denna justering utan särskilt 
tillstånd. Dessutom finnas en mängd små vigter på apotek, in. fl. 
ställen, som ständigt behöfva omjusteras och lätt förstöras, så att nya 
måste anskaffas. Härtill kommer nu, såsom ofvan nämnts, jemväl ju
stering af åtskilliga mätnings- m. 11. instrumenter, som öfveringeni- 
ören också måste verkställa, derest särskildt tillstånd dertill ej blifvit 
meddeladt åt andra justerare. Ofveringeniören har således icke sä litet 
att göra, och i alla fall står jag vid hvad jag sagt, att det skulle vara 
olämpligt om Representationen i eu skrifvelse till Kong]. Maj:t utpe
kade eu viss embetsman. Jag tror icke heller att pluralitet^!! inom 
Kammaren är i tillfälle att bevisa, att- denne embetsman är öfverflödig. 
Den siste talaren anmärkte, att, om utredning af mera omfattande art 
är behöflig, så, äfven om man icke begär den så omfattande, är det 
sannolikt att Kong!. Maj:t icke skall hålla sig till ett specielt fall, utan 
tänka på eu utredning af det hela. Ja, men om den behöfs omfattande, 
hvarföre kan man icke då också begära en sådan? För öfrigt hafva 
vi många prejudikater derpå, att Representationen, dä den anser indrag
ningar erforderliga, icke vänder sig till Kong!. Maj:t med anhållan, att 
han måtte låta, undersöka om eu viss tjenst kan indragas, utan Repre
sentationen hemställer då om eu indragning i allmänhet.

Jag är säker om att antagandet af Utskottets förslag skall komma 
att leda till större besparingar, än om Andra Kammarens beslut omfat
tas; och yrkar sålunda fortfarande bifall till hvad Utskottet föreslagit.

Herr Storckenfeldt: Siste talaren uppläste blott lista mom. af 16 
§ i Kong!. Förordningen om mått, mål och vigt. Jag skall bedja, att 
få uppläsa det 2;dra momentet, som lyder sålunda: »All annan justering 
af mätt verkställes antingen af justerare, hvilka dessutom kunna få ju
stera kom- och postvigter samt röjstockar, om Landtmäteristyrelsen, 
pa derom särskild gjord ansökning, sådant tillåter, eller af krönare 
hvad transport- och förvaringskärl beträffar». Således är det endast landt- 
mäteriinstrnmenter och likarevigter, som skola af ofveringeniören nöd
vändigt justeras, men detta justeringsarbete verkställdes förut, innan 
ofveringeniören fanns, af annan Kontorets tjensteman, utan att. såvidt 
jag försport, någon olägenhet deraf uppstått. Öfveringeniören verk
ställer ingalunda justering för sin lön utan mot särskild betalning. Om 
han täcktes medgifva det andra få dessa uppdrag, vare sig inom Kon
toret eller i landsorten, sä skola de vara mycket tacksamme.

3 45
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Det enda hvarför öfver-ingeniörstjensten skulle bibehållas, är att 
han och sekreteraren numera skola utgöra styrelsen, dä General-direk
tören är å embetsresor; dä deremot, enligt 1827 års instruktion, sekre
teraren ensam hade detta åliggande ända intill är 1864, och gick detta 
så väl för sig, att det ingalunda gätt bättre derefter.

Siste talaren har sagt: »måhända kunna flera af dessa fenster in
dragas.» Ja Gud bevars! Med 3 eller 4 af dessa 11 kunna Kontorets 
göromål godt handhafva», och jag hoppas att äfven en sådan reduk
tion sker på grund af förslaget, sådant det utgått från Andra Kamma
rens Utskott, om hvars antagande af denna Kammare jag fortfarande 
anhåller.

Siste talaren har orätt uppfattat mitt yttrande, som var att af dis
kussionen inom Kamrame (icke inom Utskottet) framgick, att tjensten 
i fråga ansågs öfverflödig, och hoppas jag att om en kort stund det 
skall visa sig att denna uppfattning varit rigtig. Samme talare säger 
sig vara ledsen att hans röst så ofta höres här. Huru skall det dä vara 
för mig som, räddare om ord än om siffror, på 9:de hufvudtiteln, nu, 
genom hans förvållande nödgas stå här och genom långa tal upptaga 
en dyrbar tid? Jag hoppas dock af Kammarens kända rättvisa att det 
häraf uppkommande missnöje odeladt må tillfalla min motståndare — 
han tål så väl vid det och jag — unnar honom det så gerna.

Sedan ätskillige talare på min sida anfört mycket, som annars af
mig skolat anföras, och för hvilket ändamål jag står här i vapen ända 
till midjan, omgifven nemligen af instruktioner och författningar och 
Kong!. Bref i oändlighet, så, och enär jag icke har ringaste, fallenhet 
för idisling samt hoppas att icke af min mägtige motståndare mer upp
kallas, vill jag nu sluta, utan att svänga min Davidsslunga med dessa 
kastkroppar mot hans panna.

Herr Bergste dt: Jag skall icke länge uppehålla Kammaren. Jag 
vill blott förklara, att den vilseledande uppgift i Utskottets Utlåtande,
som jag anmärkt, alldeles icke faller Grefve Sparre, utan General-
landtmäteridirektören till last. Jag vill ej kalla denna officiela upplys
ning med ett så strängt namn, som en annan talare, men egendomligt 
är, att en chef för ett embetsverk tillåter sig att rubricera de rigtiga 
siffrorna i expeditionsboken på de särskilda der införda och numere- 
rade akterna såsom expedierade mål. Genomgår man expeditionernas 
antal för några år, finner man att de i allmänhet utgöra nära dubbla 
antalet af de expedierade målen.

Jag begär nu endast att fä tillägga, att, då jag anhöll om ordet, 
var det för att, sedan Grefve Sparre uppläst lista momentet af 16 § i 
Kongl. Förordningen om mätt, mål och vigt, komplettera detta med 
uppläsande af 2:dra momentet i samma §. Härutinnan har jag emel
lertid blifvit förekommen af Herr Storckenfeldt; men jag ber då. att i 
stället fä ur minnet anföra innehållet af en annan § i samma förord
ning, nemligen den 15:de. der det i lista mom. heter, att justering i 
vissa fall skall verkställas af öfveringeniören, men i allmänhet af ju
sterare. '

Emot Grefve Sparres yttrande om olämpligheten deraf, att begära
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en undersökning om huruvida eu viss tjenst borde kunna indragas, ber 
jag slutligen att få säga, att hans argument skulle för mig hafva kanske 
halt någon betydelse, om jag icke för några dagar sedan låtit förleda 
mig åt en vältalig framställning frän just Grefve Sparre, att. vid fråga 
om jernvägstrafikstaten, instämma i åsigten om de föreslagna distrikt- 
chefsplatsernas obehöflighet.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, samt Herr Grof
ven och Talmannen yttrat, att under densamma, hade yrkats dels bifall 
till Utskottets förevarande Utlåtande; dels att Kammaren skulle antaga 
det af Andra Kammaren i ämnet fattade beslut; och dels att Utlåtandet 
mätte afslås; framställde Herr Grefven och Talmannen först proposition 
på bifall till merberörda Utlåtande, hvarvid svarades mänga nej jemte 
några ja, sedermera proposition på antagande af Andra Kammarens be
slut i frågan, dä svaren utföllo med mänga ja och nej i blandning, och 
slutligen proposition på utslag å Utskottets förevarande Utlåtande, hvil
ken proposition likaledes besvarades med många sä väl ja som nej; och 
förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

Votering begärdes; till följd hvaraf och sedan Kammaren, uppå 
Herr Grefven och Talmannens framställning, beslutat, att antagandet 
af Andra Kammarens beslut i frågan skulle utgöra kontrapropositionen 
vid voteringen, uppsattes, justerades och anslogs följande voterings
proposition:

Den, som afslår Första Kammarens Tillfälliga Utskotts Utlåtande 
N:o 17, i anledning af väckt motion om indragning af öfver-ingeniörs- 
tjensten i General-landtmäterikontoret, röstar

Den det ej vill, röstar
Ja:

Nej:

Vinner Nej. antager Kammaren det beslut. Andra Kammaren i frå
gan fattat,

Omröstningen företogs; och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja —31;
Nej — 44.

Föredrogs ånyo Första Kammarens Tillfälliga Utskotts den 5 och 
6 dennes bordlagda Utlåtande N:o 18, i anledning af Andra Kamma
rens genom protokollsutdrag delgifna beslut öfver sednaste delen af dess 
Tillfälliga Utskotts Betänkande N:o 5, angående ändringar i Kongl. För
ordningen den 1 April 1843 rörande prestval, äfvensom i anledning af 
en af Herr Beckman. A. F., väckt motion angående ändring i författ-
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ningarne rörande presterlig befordran och besättande af regal» och kon
sistoriel» gäll.

Herr Beckman: Jag vill blott anhålla att fä göra eu anmärkning 
i afseende på redaktionen. I momentet c i Utskottets förslag före
kommer ä första raden orden »regula och konsistoriel gäll.?’ Det bör 
i stället vara »presterliga lägenheter», emedan orden såsom de no stå, 
annars komma att innebära en motsägelse. Dä detta fel i redaktionen 
tillkommit genom en ouppmärksamhet från min sida. har jag ansett mig 
skyldig att rätta detsamma.

Härefter hemställde Herr (.Trefven och Talmannen, att det af Ut
skottet i nu föredragna Utlåtande framställda förslag skulle punktvis 
företagas till afgörande samt ingressen dertill sist förekomma: hvilken 
bifölls.

Mom. a.

Grefve Mörner, Julius Oscar: Jag hade väntat och hoppats
att någon ledamot med mera insigt och större kunskaper, än jag eger, 
hade begärt ordet och inledt debatten i detta ärende, ett utaf de mera 
vigtiga. som förekommit vid denna riksdag, men då sä ej skeft och 
jag icke vill låta detta lista mom. oanmärkt passera, har jag nödgats 
anhålla om ordet för att lä afgifva dessa mina anmärkningar.

Det finnes verkligen fä saker, som äro af en mera ömtålig beskaf
fenhet än den nu förevarande. A ena sidan måste man erkänna att, dä 
pimsten har att sörja för hela församlingens andliga välbefinnande eller 
är allas själasörjare, så är det ock billigt, att alla, som hafva uppnått 
den ålder, att de veta hvad de göra, må fä deltaga i valet af en prest. 
Det kan väl ock hända att det i framtiden kommer derhän, men vissa för
ändringar fordra sin tid, innan man kan vidtaga dem, och det är ock 
billigt att vissa förberedelser fä föregå öfvergången.

Efter de grunder, som hittills blifvit följda i fråga om befordran 
vid prestval, har. enligt Kong!. Förordningen om prestval af 1739 och 
sedan af den 1 April 1843 (förut hade biskoparne eller domkapitlen 
alltför stor magt i detta hänseende och församlingarnes rätt var blott 
skenbar) rösträtt i allmänhet beräknats efter egendom och de allmänna 
utskylder, särdeles ecklesiastika, som deraf utgöras. I berörda förord
ning finnes dessutom den bestämmelse, att hvarje helt mantal eger en 
röst, hvarefter föreskrifve.s att jemväl qvarnar, bruk och andra inrätt
ningar ega rösträtt, som »bestämmes efter deras grundränta, eller, der 
sådan ej åsatt är. efter taxeringsvärdet, jemnfördt med medelvärdet på 
hemman i församlingen». Grunden för valrätten är således egentligen hem
mantalet och de andra inrättningarne hafva fått sig inrymd rösträtt endast 
i förhållande till medel värdet ä hemmanen. Derigenom äro sålunda ock
så kapitalister och innehafvare af andra lägenheter, än som T prestval?-? 
förordningen afse»,- för närvarande uteslutne frän rätt att deltaga i va
let af prest. Att förändringar häri böra ega ruin vill jag ej bestrida, 
men samtidigt bör man likväl tillse, om icke andra förändringar kunna 
ske, synnerligast som vi af erfarenhet känna, att dessa kapitalister och
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löntagare äro .särdeles känslige, da fråga blifver om att ålägga dem nå
gra skyldigheter för tillgodonjutande af denna rätt. Men hvem lönar 
{»resten nå? Jo, på landet (staden vill jag nu mindre vidröra) ceres 
detta hufvudsakligen af jordbruksegarne efter mantalet i förhållande till 
tionden och afkastningeii och i någon män äfven af bruk. qvarnar och 
Hägra andra inrättningar. Vidare, dä kyrka skall byggas, bidrager för
samlingen dertill efter hemmantalet, hvarjemte deri deltaga endast qvar
nar och några fä andra inrättningar, men de öfriga församlingsboarne 
hafva härför ingen utgift eller kostnad, sä vida man ej skall räkna 
dagsverken, som visserligen skola utgå efter matlag, men som i praxis 
aldrig utgå eller utkräfva*. Vidare byggas fattigstuga, skolhus och an
dra sådana byggnader utaf dessa mantal eller de i paritet med dem 
sätta bruken och andra inrättningar. Hela tungan för prestens aflöning 
och uppehållandet af ecklesiastikverket hvila»- sålunda nästan uteslu
tande på dessa hemmantal. Utskottet har i sitt Betänkande, sid. 12. 
sagt att numera, sedan genom löneregleringsåtgärderna prestens under
häll utgår på helt annat sätt, än då oförmedlade mantalet först lades 
till grund för röstberäkningen, torde hvar och en finna nuvarande ord
ning mindre öfverensstämmande med billighet och rättvisa. Ja, huru 
denna reglering verkat i andra stift har jag mig icke bekant, men ef
ter de principer, som dervid blifvit följda i Linköpings stift, der jag. 
såsom ä eu församlings vägnar vald, deltagit i behandlingen af prest- 
regleringsfrägan. har jag erfarit, att denna förändring, hvarigenom aflö- 
ningen af presten öfverflyttas äfven på andra församlingsmedlemmar, 
var till ytterst ringa båtnad för jordbruk,segaren, ty dessa andras ut
gifter voro ej störa och för kapitalister Idel' skyldigheten sä ringa, att 
vinsten för de egentligen beskattade deraf var sä godt som in
gen. Men eu annan sak skedde dervid, hvaremot jag protestera
de, och det var, att der stadgades, att alla till och med drängar och 
andra tjenstehjon, i stället att nu lösa prestbetyg och derför erlägga 75 
öre, skulle betala en ringa afgäld, af 25, 40 eller 50 öre till prestens 
underhäll. Jag ansåg denna pålaga sakna fog af lag. men den gillades 
af Kong). Maj:t, som fastställde prestkonventionen i sin helhet. Ut
skottet säger vidare längre fram, att man icke kan antaga, att »alla 
menniskor äro lika skickliga att till samhällets fromma handhafva sam
hällets vigtigaste angelägenheter; icke heller att alla böra anses till ett 
sådant handhafvande lika berättigade». Häraf följer nu, att, dä till och 
med Utskottet erkänner detta, det är skäl att noga tänka sig för. innan 
man vidtager någon förändring i den nu föreslagna syftningen. Vi haf
va ett minimum af rösträtt, 6 fyrkar; men vid denna riksdag bifölls 
en motion derom att detta minimum mätte ur våra kommunallagar 
borttagas, så att hvar och en mätte få rösta. Således är antalet åt 
röstberättigade synnerligen stort. Jag hemställer flå, om det kan vara 
riktigt, att dessa fastighetsegare, som dock i allmänhet representera de 
upplyste och varmhjertade, dä de hafva all denna tunga, skola kunna 
kulivoteras af andra, hvilkas insigter man väl kan sätta i fråga, Eu 
tvekan i detta afseende har ock gjort sig gällande inom Utskottet, så
som synes af de ur Utskottets Betänkande sist af mig citerade orden. 
Men, säger man vidare, de blifva ej lika berättigade, ty vid sjelfva va
let är det rösträtten å kyrkostämman, som utgör normen. Således skall
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man der komma att rösta efter fyrk. Jag ber att fä erinra, hurusom 
det för icke längesedan var frågan om att bestämma ett maximum, 
dervid samtliga dock ansägo det föreslagna vara för högt tilltaget. 
Lägger man nu härtill den agitation, som alstras af de presterliga, sä 
kan ej nekas att detta troligtvis kommer att uppväcka bittra och häf
tiga känslor; och dä kan man ej trygga sig vid det förhållande, att icke 
maximum eget- rum. Jag vill emellertid tänka mig. att ett maximum 
får finnas, men dä begriper jag sannerligen ej hvad vändning denna sak 
skall taga.

Här stål- nu föreslaget, att vid regula och konsistoriela gäll skall, 
sedan konsistorii förslag vunnit laga kraft, församlingen sammankallas 
till kyrkostämma, dervid tillfälle lemnas den att yttra sig, huruvida den 
önskar att höra ännu eu profpredikant. Vid denna kyrkostämma skall 
»såsom röstberättigad anses hvarje välfrejdad församlingsmedlem, som 
bidrager till pastors aflöning, fyllt 25 är, eger obehindradt tillträde till 
Herrans bord och icke anmält sig till utträde ur Svenska kyrkan, äfvensom 
för hvarje röstande skall beräknas en röst». Dä blifva således valberättigade 
hela massan af alla dessa drängar och tjenstehjon, som erlägga ett bidrag af 
25 eller 50 öre om året till pastors uddning; och med den kraft, som finnes 
hos prester och en del andra personer, då de vilja genomdrifva sina önsknin
gar, är det ganska sannolikt, att de personer, som äro de mest intelligente 
men icke vilja sluta sig till några partiel-, stadna i minoriteten och sålunda 
icke fä något att saga. Man säger visserligen, att härmed är ej någon 
fara. ty det liv föreskrifvet att för kallelsen skall erfordras, att | af de 
afgilna rösterna fallit pa eu prest. Häruti skall ligga eu hållhake, ja. 
men eu hållhake, som kan öfvervinnas och sålunda icke är af något 
värde. Man säger att pimsten ändå skall väljas efter fyrk. Det kan 
emellertid lätt hända att sä ej sker. Om efter denna kallelse alla de. 
som blilvit uppförde på konsistorii förslag, afsåga sig sina förslagsrum, 
skall Domkapitlet på förslaget uppföra andra prester; men vilja icke 
heller de intaga rum på förslaget, sä utnämner Domkapitlet, utan vi
dare, den man, som församlingen kallar, och denna rösträtt efter fyrk 
blil ver ett gyckelspel, dä rösträtten sålunda i sjelfva verket utöfvas per 
capita. Skall man stifta lagar sä. hvad tjenar det dä till att begagna 
omsvep ? bättre är det dä att såga rent ut; lät oss införa rösträtt per 
capita. Det finnes nu tre olika metoder stadgade för detta val. År 
det rimligt?

Jag kan icke biträda det förslag, som eu reservant uppställt, men 
skulle jag antaga ettdera, sä antager jag heldre reservantens, ty deri 
linnés åtminstone öppenhet och konseqvens, hvilket saknas i Utskottets 
förslag.

Det mä väl anses billigt och rätt, att rättigheter och skyldig
heter äro lika afvägda. Jag medger, att en förändring i rösträttens ut- 
ölvande bör ske och att de, som nu innehafva denna rätt icke ensamme 
fortfarande böra vara i åtnjutande deraf: men i så fall torde det icke 
ensamt tillhöra dem att underhålla presten och ecklesiastikverket.

Vid detta förhållande och dä denna sednare förändring ännu ej 
egt rum samt då jag icke hört klagas af församlingarne öfver nuva
rande valsätt och inskränkning i förslagsrätten, sä kan jag ej annat än 
yrka afslag å detta Betänkande, i den förhoppning, att. dä de förän
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dringar, som äro påkallade af rättvisa och billighet, egt rum och förbe- 
redt öfvergången, detta måtte föranleda till en bättre reform i den nu 
föreslagna rigtningen.

Herr von Gegerfelt: Mot det nu föredragna momentet har jag
ingenting att anmärka, tvärtom tror jag att det stödjer sig på rigtiga 
grunder; men då jag deremot har åtskilliga anmärkningar emot försla
get i öfriga delar och då afslag å dessa äfven föranleder afslag å den
na punkt, ber jag att nu fä yttra mig öfver förslaget i sin helhet.

Först och' främst ber jag att få protestera emot de åsigter, som 
Utskottet på sidan 3 af Betänkandet uttalat, då det, under förklaring 
att ärendet omfattar fråga af kyrkolags natur, vidare sig utlåter: 
a Vore nu uppgiften att yttra sig angående ett förslag till »stiftande, 
ändring, förklaring eller upphäfvande» af stadgande!! för de kyrkliga 
förhållanden, hvilka så väl af beslutet som motionen beröras, så skulle 
Utskottet visserligen icke tveka att anse sig obehörigt att öfver några 
bland här förekommande ämnen afgifva annat Utlåtande, än att dessa 
hörde till Lag-Utskottets behandling. Sä är likväl icke fallet. Något 
»förslag till stiftande, ändring, förklaring eller upphäfvande af kyrkolag» 
föreligger icke. Frågan i Andra Kammarens beslut, lika väl som i den 
remitterade motionen, afser endast eu underdånig anhållan hos Kong]. 
Maj:t om vidtagande af åtgärder till vinnande af förändring i hithö
rande stadganden». Efter min åsigt är det ärendets beskaffenhet, ej 
det i detsamma fattade beslutet, som bestämmer huru det skall behand
las. En framställning om eu begäran till Kongl. Maj:t är väl eu fråga 
om ändring i gällande lag. Således tror jag icke att detta ärende, sä 
vidt det är af kyrkolags natur, blifvit i vigtig ordning behandladt. För 
(ifrigt om Riksdagen anser sig böra tagit initiativ i denna fråga, sä bör 
det ske fullständigt, så att först bestämmes hvad som är af kyrkolags 
natur och således ligger inom Riksdagens lagstiftningsområde; att i 
dessa delar Riksdagen för sin del fattar definitivt, behörigen formule- 
radt beslut samt att med anmälan härom önskningsvis framställa de 
ändringar som i administrativa delarne erfordras. Det är den vägen, 
som grundlagen anvisar. Undantag ske väl ofta härutinnan, men det 
kan försvaras endast, dä undersökningar al mera vidlyftig beskaffenhet 
erfordras, eller den lagstiftning som är i fråga, är af den omfattning, 
att Riksdagens tid icke medgifver ärendets fullständiga behandling. In
tetdera af dessa fall inträffar här, och redan af detta skäl anser jag 
denna fråga nu icke vara i det skick, att den kan blifva föremål för 
vidare åtgärd.

Ytterligare ber jag att få anföra några detaljanmärkningar mot 
förslaget. I mom. a föreslår Utskottet: »att samtlig^ medlemmar i re
gula och konsistoriela pastorat, hvilka ega rösträtt ä kyrkostämma, må 
deltaga i prestval»; och jag inser icke hvarför ej i mom. f, der fråga 
är om att kalla Ijerde profpredikant, samma grund må gälla för rätten 
att. i kallelsen deltaga. Att rösträtten utöfvas i ena fallet efter skatt 
och i det andra per capita kan hafva skäl för sig, men icke att, dä 
för utöfvande rösträtt vid kyrkostämma 21 års ålder är tillräcklig, 
man skali vara 25 år för att kunna kalla till fjerde profpredikant. Obe
hindradt tillträde till Herrans bord är en följd af den för rösträtt vid
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kyrkostämma erforderliga qvalifikationen, välfrejdad församlingsmedlem. 
Jemväl öfriga i mom. f uppställda qvalifikationer äro antingen inbegrip
na ä dem. som förefinnas i mom. a, eller oek alldeles omotiverade. I 
mom. g står, »att den af församlingen kallade, der lian kallelsen anta
git samt af konsistorium pröfvas kompetent och i öfrigt oförhindrad 
etc.» Har man antagit kallelsen och är kompetent, så kunna inga hin
der förefinnas. I mom. i läses, »att konsistorium, der flere än ”en sig 
af afsägelserätten begagna, må ii förslaget uppföra den eller de bland 
stiftets för sysslan kompetente prestman, hvilka konsistorium finner 
mest...lämplige, och som dertill finnas villige». Således skall konsisto
rium, innan det upprättar ett nytt förslag, underrätta sig om någre äro 
villige att derå uppföras. Jag tviflar på att, sedan tvä tredjedelar af 
församlingens medlemmar tillkallat eu fjerde profpredikant och två af 
de förra till följd deraf velat från förslaget afgå, någon annan prest 
skall finnas villig att med sfi ringa utsigter antaga förslagsrum.

På dessa skål och hufvudsakligen med afseende ä det skick, hvari 
ärendet sig befinner, hemställer jag om utslag å Utskottets Betänkande.

Herr Beckman: Två föregående talare hafva uppträdt emot Ut
skottets Betänkande. Den förste talaren rigtade sina anmärkningar 
emot hvad Utskottet i punkten a i sitt förslag ifrågasatt, eller att samt- 
lige medlemmar i regalt och konsistoriel t pastorat, hvilka ega rösträtt 
ä kyrkostämma, må deltaga i prestval. Obestridligt är att, derest detta 
förslag skulle antagas, åtskilliga personer, hvilka icke äro belastade 
med några utgifter till underhåll af kyrka, skola m. m.. skulle komma 
att deltaga uti prestval, och deltaga i icke sfi liten proposition nemligen ef
ter iyrkar, hvilka kunna vara större än i förhållande till deras afgälder till 
kyrkan. Således, om man vill fasthålla den grundsats, att rösträttigheten i 
församlingens angelägenheter skall vara afmätt efter skyldigheten att del
taga i bestridande af församlingens kyrkliga utgifter i allmänhet, så är obe
stridligt, att detta Utskottets framställda förslag icke kan vara tillfreds
ställande. Men Utskottet förmenade, åt t, ehuru den förändring af röst
rätten, Utskottet tillstyrkt, visserligen icke är fullkomligt befogad efter 
nyss framsfällda måttstock, denna förändring väl kunde försvaras, så 
mycket heldre som den af Utskottet i dess förslag förordade rösträtten 
redan är gällande i allmänhet för kyrkostämma. Utskottet har ansett 
önskvärdt, att kyrkostämman, som är den försandingsmyndighet, hvil
ken i- kyrkliga frågor i allmänhet har afgörande rösten, jemväl finge 
den uti förevarande angelägenhet. Något annat skäl kan'jag icke upp
gifva lör den föreslagna åtgärden. Så vidt jag förstår, medför visserli
gen förändring i rösträtten icke nödvändigt förändring i afgifterna. men 
den kan dock småningom draga med sig den andra, i fall man låst- 
häller principen af egalitet. Hvad beträffar de öfriga punkterna, om 
hvilka jag tillåter mig i likhet med den andre talaren yttra några ord, 
ehuru de icke blifvit föredragna, stå dessa, med undantag af den an
dra punkten, icke uti någon oupplöslig förbindelse med den första, enär 
de efterföljande från och med den tredje handla allenast om sättet för 
kallande af fjerde profpredikant. Endast derpå har Utskottet lågt vigt. 
att en annan röstberäkningsgrund blifver gällande för kallelsen till
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profpredikant än i fråga om sjelfva prestvalet. En sådan olikhet före- 
linnes redan i afseende på kallandet af fjerde profpredikant till regala 
pastorat. Utskottet har ansett en god grund för fasthållande af denna 
olikhet ligga deri,^ att på det sättet de olika intressena på visst sätt 
kunde förlikas, på samma gång som en tygel lades på de försök till 
obehörig inverkan erfarenheten visar hafva stundom vid prestval blifvit 
gjorda.

Den andra talaren har anmärkt, att det icke vore skäl att bestäm
ma andra qvalifikationer i fråga om ålder in. in. för dem, som skola 
ega kalla fjerde profpredikant, än för dem, som skola deltaga i sjelfva 
prestvalet. Då detta förhållande icke blifvit närmare behandladt i 
Utskottets Betänkande, sä må jag för min del tillägga att, ur princi- 
el synpunkt, de bestämningar, som nu gälla för deltagande uti prestval 
icke uti alla afseenden synas vara sådana, som borde göras gällande, 
då fråga är om deltagande i en sådan handling, som att utse själa
sörjare. Ibland annat torde det vara öfverensstämmande med denna 
handlings karakter att för deltagande deri fordra något högre ålder än 
som nu förutsättes. Detta är efter mitt förmenande en nöjaktig grund 
til] Utskottets förslag att 25 års ålder skulle fordras af dem, som skola 
ega deltaga i kallandet af fjerde profpredikant; deremot har Utskottet 
hyst betänklighet vid att af dem, som skulle ega rösträtt på kyrkostäm
ma vid prestval fordra den högre åldern af 25 år, enär dermed skulle 
åstadkommas en rubbning i bestående förhållanden, som Utskottet icke 
trodde kunna genomföras, äfven om den ur principiel synpunkt måste 
synas önskvärd. Hvad äter angår bestämningen att uti kallelse till 
profpredikant egde deltaga hvarje välfräjdad församlingsmedlem, som 
bidrager till pastors aflöning, så synes det första vilkoret i sig sjelft 
nödigt och det andra öfverensstämmande med den grundsatsen att en
dast den bör hafva rätt att besluta i samhällets angelägenheter, som 
uppoffrar något för dess ändamål. Vilkoret, att man skall ega obehin
dradt tillträde till Herrans bord, är ingalunda obehöflig!, enär man väl 
kan vara välfrejdad, utan att ega sådant tillträde. Man kan till exem
pel vara välfrejdad och ändock icke vid 25 års ålder vara konfirmerad. 
Ur kyrklig synpunkt är detta vilkor högt påkalladt. Vidare har sam
me talare ansett det vara olämpligt att, på sätt Utskottet i punkten g 
föreslagit, insätta orden: »i öfrigt oförhindrad». Men förhållandet är, 
att en person kan vara fullkomligt kompetent till sysslan, men till följd 
deraf att han till exempel redan befinner sig på ett förslag, enligt 
nu gällande författning, vara förhindrad att uppföras på ett annat. På 
det icke denna ordning må anses i någon mån rubbad genom den nya 
författningen torde vara skäl intaga den ifrågavarande bestämningen. 
För öfrigt har samme talare betvifla!, att, sedan församlingen kallat fjerde 
profpredikant, någon skulle vara hugad att taga emot ett förslagsrum. 
Jag tror icke, att man behöfver hysa detta tvifvel, enär enligt försla
get icke samma personel', som deltaga i kallandet al fjerde profpredi
kant, nödvändigt äro vid sjelfva prestvalet de afgörande; den ena hand
lingen är enligt förslaget alls icke identisk med den andra. Den kal
lade profpredikant^! kommer enligt Utskottets förslag i en helt annan 
ställning, än den, i hvilken han befinner sig enligt nu gällande författ-
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ning vid regala pastorat. Han kommer att framträda som profpredi
kant, icke såsom nu tillgår, sedan de andra redan blifvit likasom kas
serade utan jemte de af Konsistorium föreslagne. Jag häller före att 
under sådana förhållanden afsägelse af förslagsrum icke skall ofta kom
ma i fråga, ehuru billigheten fordrar att de af Konsistorium på förslag 
uppsatte ega rätt att afgå. Betydelsen af profpredikants kallelse genom 
sådan omröstning som den af Utskottet föreslagna är allenast den, att 
en slags jury finnes som, utan att vara bunden vid jemförelsen mellan 
meriter, kan korrigera ett missförhållande, som möjligen kan hafva upp
stått genom den konsistorierna fortfarande åliggande skyldigheten att 
vid förslags upprättande fästa sig vid meriterna, hvarjemte jag läg
ger mycken vigt på att möjlighet må gifvas åt äfven sådane försam
lingsmedlemmar, som icke till följd af förmögenhet kunna hafva infly
tande på valet, att få hörd eu person, för hvilken de hysa förtroende. 
Jag är öfvertygad, att man genom antagandet af eu lag, sådan som Ut
skottet föreslagit, skulle göra eu vinst. I afseende på regala pastorat 
är skilnaden mellan Utskottets förslag och nu gällande lag ingen vä
sendtlig, utom den att profpredikanten efter Utskottets förslag skulle äl
ven vid dessa pastorat kallas genast efter det förslag blifvit uppsatt. 
Något slags intrång i Konungens hittillsvarande rätt innebär förslaget 
icke. För min del tror jag visserligen icke, att hvarken i det ena eller 
andra röstberäkningssättet ligger någon osviklig säkerhet lör erhållan
det af goda prester, men jag yrkar dock, att Kammaren mätte fästa af
seende på Utskottets förslag äfven i den nu föredragna första punkten, 
såsom innefattande ett måhända ej alldeles misslyckadt försök att jemka 
mellan stridiga intressen.

Grefve Mö mer, Carl Göran: Lika med den andre talaren i
ordningen, anser äfven jag att. det ligger stor vigt deruppå, att Kamma
ren tillser, att icke de Tillfälliga Utskotten utsträcka sin verksamhet till 
handläggning af sådana ärenden, som dem icke egentligen tillkomma. 
Likaledes tror jag nämnde talare hafva rätt deruti, att samma Utskott, 
som skall behandla ett bestämdt förmuleradt förslag til! lagförändring, 
jemväl bör behandla frågor om underdåniga framställningar om ändrin
gar i samma lag. Jag tror, att det är sä mycket vigtigare att fasthålla 
denna grundsats, som Kammaren nyligen fattat ett beslut, som efter min 
åsigt innefattade kränkning af denna grundsats. Det vai', dä Kammaren 
på framställning af ett Tillfälligt Utskott beslöt en underdånig skrifvelse 
til! Kongl. .Maj:t. att nu lediga öfveringeniörstjensten i Rikets General
landtmäterikontor mätte tillsvidare lernnas otiilsatt, hvithet ämne såsom 
hörande till statsreglering^!!, ovilkorligen bort af Stats-Utskottet be
handlas. Vi hade redan, dä den 7:de Hufvudtiteln förevar, förehaft frå
gan om Landtmäterikontoret, utan att dervid någon underdånig skrif
velse ifrågasatts af det innehåll, som nu sedermera blifvit beslutadt. 
Om vi fortgå på denna bana, kunna vi framdeles från Tillfälliga Ut
skott fä åtskilliga förslag till underdåniga skrivelser, som mer eller min
dre upphäfva hvad vi vid statsregleringen redan beslutat. På det nu 
icke Lag-Utskottets verksamhet äfven må blifva föremål för en^sådan 
inskränkning, är det angeläget, att icke ett Tillfälligt Utskott tillätes gä



iii pa Lag-Utskottets verksamhetsområde. Detta är mitt första skäl för 
afslag å denna punkt.

Man har sagt, att det icke skulle vara någon annan skilnad mel
lan Utskottets förslag till lag i afseende på kallande af fjerde profpre
dikant och hvad som nu i detta fall är i fråga om regala pastorat stad
gadt, än att nu kallandet sker först efter det de, som på förslag äro 
uppförde, aflagt prof, hvaremot enligt Utskottets förslag kallelsen skulle 
föregå profvet. Jag vågar dock bestrida rigtigheten af denna uppgift. 
Det är väl sannt, att vid kallandet af fjerde profpredikant för närva
rande röstas per capita, men rättighet att deltaga i denna omröstning 
tillkommer icke några andra än dem, som sedermera hafva rättighet att 
deltaga uti sjelfva valet. Här är deremot rättigheten att rösta vid kal
landet af fjerde profpredikant utsträckt till en massa andra personer, 
hvaribland äfven den rörliga befolkningen. Jag fruktar verkligen att 
mycket oskick och hvarjehanda intriger lätt skulle kunna komma att 
ega rum, i fall en sådan ^rösträtt, som här är ifrågasatt, blefve beviljad. 
Vi få väl icke vara så oskuldsfulle, att vi icke kunna föreställa oss 
möjligheten deraf, att en prestman, som eftersträfvar att blifva fjerde 
profpredikant, icke skulle kunna, derest Utskottets förslag antages, lätt 
nog finna utvägar att bereda sig den önskade majoriteten. Dä seder
mera de på förslaget uppförde skulle hafva rätt att afsåga sig förslagsrum, 
och, om de gjorde detta, konsistorium vara förpligtad att, om gället vore 
konsistoriel^ utan vidare omständigheter för den fjerde profpredikanten 
utfärda fullmagt å tjensten, så hade i sjelfva verket valet skett vid det 
tillfälle, dä kallandet till fjerde profpredikant egt rum, fastän tilläfven
tyrs majoriteten vid detta tillfälle utgjorts af personer, som varit obe
höriga att i prestval deltaga. Det tyckes mig ock vara nog eget att 
den utsedde fjerde profpredikanten icke ens skulle behöfva aflägga prof. 
Om man förständigade honom att profva, och sedan underkasta sig val, 
kunde det kanske lätt hända, att den på förrberörda sätt särskild t till
kallade profpredikanten icke vore i smaken hos majoriteten af de vid 
valet röstberättigade, och att spekulationen således misslyckades.

Det ansågs ock, att det icke skulle vara någon våda vid att an
taga den ifrågasatta förändringen, emedan, om man ock icke kunde be
strida, att det vore obilligt att, under det för närvarande skyldigheten, 
att aflöna presterskapet och underhålla kyrka m. m., är nästan uteslu
tande lagd på en viss afdelning af församlingens medlemmar, rättigheten 
att utse prest och afgöra i kyrkliga angelägenheter skulle på en annan 
afdelning öfverflyttas, detta förhållande nog med tiden skulle jemkas. 
Men jag tror, att det är ganska vanskligt att hoppas på en sådan jemk
ning, och jag har tyckt mig finna, äfven vid denna riksdag, att, då 
fråga varit att öfverflytta skyldigheter på andra personer, man dertill 
på visst håll varit mycket redobogen, men att då fråga åter uppstått 
att afstå något af förut egande rättigheter, man icke visat samma be
redvillighet, och drager jag deraf den slutsats, att, sedan rättigheten att 
deltaga i prestval väl vunnits af de derefter sträfvande, man icke kan 
med visshet antaga, att de skola vara lika villige att öfvertaga en propor
tionerlig andel af kostnaden för prestens aflöning med mera.

För min del är jag derför öfvertygad om att det af Utskottet upp
rättade förslag icke är af beskaffenhet, att det nu bör bifallas, om jag 
också är villig erkänna, att en utsträckning af rättigheten att deltaga i
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prestval är af billigheten påkallad. Men det är en annan härmed sam
manhängande fråga, som jag anser hafva varit förtjent att tagas i noga 
öfvervägande, och det är frågan om patronaträttigheterna. Ingenting 
synes mig nemligen mera orimligt, än att den omständighet, attenjord- 
egare eller annan förmögen man inom en församling för några hundra 
år sedan skänkt en jordlapp att derpå bygga kyrka, eller en lägenhet 
till boställe åt pastor, eller något dylikt, skall för dem, som sedermera 
blifva genom på köp eller på annat sätt egare af den egendom, hvilken 
gifvaren då innehaft, grundlägga rättighet att, i evärderliga tider, till
sätta själasörjare i församlingen. Någon förändring härutinnan har 
jag dock icke förnummit vara ifrågasatt, heller något förslag väckt, att, 
genom bestämmande af någon prescriptionstid för denna rättighet, söka 
att, utan att träda nuvarande innehafvare af patronaträtten för nära, 
fä densamma framdeles upphäfven. Detta synes inig dock ur billighets- 
synpunkt vara något mera att tänka på, än att de personer, som dra
ga lasset i fråga om pastors och kyrkas underhåll in. m., icke skola 
få något mera att säga i fråga om pastors tillsättande, än hvarje annan 
vid valtillfället i kommunen sig uppehållande person, ehuru de förstnämnde 
utgöres af bofaste män, hvilka väl kunna antagas hafva mera intresse 
vid att få en god själasörjare, än sådana som allt som oftast flytta från 
en församling till en annan.

Grefve Hamilton, Henning: I afseende på behandlingen af det 
vigtiga ämne, som nu är föremål för Kammarens öfverläggning, har jag 
tvä anmärkningar att göra. Den ena, som redan är framställd af en 
annan ledamot, är den, att jag tror, det frågan bort vara åt Lag-Utskottet 
behandlad. Man har visserligen såsom skäl, hvarför den borde af Till
fälligt Utskott handläggas, autor!, att här vore icke fråga om något be
stämdt formuleradt lagförslag, utan endast om en underdånig anhållan, 
att Kongl. Maj:t ville förbereda en lagförändring; men just derför att 
bedömandet af behöfligheten af en sådan underdånig anhållan står i det 
närmaste samband med bedömandet af frågan om sjelfva lagförändrin
gens behöflighet hade det varit ömkligt, att Lag-Utskottet yttrat sig i 
ämnet. Detta hade varit i öfverensstämmelse med hvad Kammaren i 
andra frågor iakttagit. Ett exempel finnes från denna riksdag, huru
som en motion, som ej afsåg den ringaste förändring i nästkommande 
års staf, utan blott att eu underdånig anhållan måtte hos Kongl. Maj:t 
framställas angående uppgörande af ett förslag till ny organisation af 
rikets embetsverk, för att vinna besparing i utgifterna för den civila 
administrationen, icke förvisades till Tillfälligt Utskott utan till Stats-Ut- 
skottet, samt till Särskild! Utskott blott derför, att det var af den om
fattning, att Stats-Utskottet ansågs icke kunna medhinna dess behand
ling. Jag tror således, att det är i öfverensstämmelse med Kammarens 
föregående beslut, som denna fråga, om den skulle af Riksdagen be
handlas, bort till Lag-Utskottet förvisas. Men jag vill gå ännu längre. 
Jag tror nemligen, att Riksdagen icke i första hand bort taga befatt
ning med detta ämne. Enligt män åsigt är det Kyrkomötet, som i för
sta rummet har med dessa frågor att göra, och först sedan försarnlin- 
garnes representanter i samråd med presterskapet tagit hand om saken 
och tillsett, att sä väl församlingens önskan som det kyrkliga intresset
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blifvit iakttaget, bör den komma under Riksdagens pröfning. Vi hafva 
för öfrigt tillräckligt vid riksdagen att göra, för att kunna sysselsätta 
oss med eu mängd omogna eller, (ty jag vill icke säga att detta förslag 
är omoget) rättare sagdt, ej tillräckligt förberedda organisationsförslag 
och aldra minst i sådana ämnen, för hvilkas förberedande behandling 
en särskild statsinstitution är tillsatt, utan iakttagande af hvilken ord
ning man kunde komma i den ohehagliga ställning att, sedan Riksdagen „ 
beslutat ett lagförslag, Kyrkomötet deremot inlägger sitt veto. Dessa 
äro de formela anmärkningar, jag mot Utskottets förslag har att fram
ställa, och hvilka ingifvit mig (len önskan, att Utskottets Betänkande 
måtte afslås. . ,

Hvad sjelfva förslaget angar, synes mig Utskottet ej ratt val hafva 
redt frågan, dä det ställt de regala pastoraten i samma kategori som de 
konsistoriela. Hvad de regala angår, tror jag nemligen, att sättet för 
tillrättande af pastorer der icke gifvit anledning till det missnöje, som 
i fråga om utseendet af pastorerne i de konsistoriela gällen uppstått.
I afseende på dem råder ett stort och allmänt missnöje, grundadt på de 
förhållanden, som vid tillsättningen göra sig gällande^ och föranleda, att 
församlingen ofta icke har annat val än att af tre, på förslaget uppsatte 
personer,”välja den minst dålige eller ock den äldste, i förhoppning att 
sålunda snart fä motse en förändring. I detta afseende är verkligen 
klagan så stor, att jag tvekat mycket att genom ett afslag för närva
rande bortvisa frågan i denna del; men då Utskottets förslag skiljer sig 
icke oväsendtlig! från hvad Andra Kammaren beslutat, skulle, om vi nu 
b;folie Utskottets förslag, detta remitteras till Andra Kammaren. Der 
blefve det sannolikt föremål för behandling af dess Tillfälliga Utskott, 
och slutet blefve troligen, att Kamrarne stadnade i olika beslut i ämnet. 
Jag tror i allt fall att, äfven om något vid denna riksdag kunde i frå
gan åstadkommas, detta i anseende till den knappa tid, som ^återstår, 
?cke skulle kunna blifva så välbetänkt som önskvärdt vore, då det rö
rer en så vigtig fråga. Jag antager således, att ett afslag under nuva
rande förhållanden icke gör hvarken till eller från. _

Skulle deremot Kammaren finna saken så vigtig, att den icke vill 
rent afslå förslaget, så tror jag, att man borde inskränka sig till en 
underdånig anhållan, att Kongl. Maj-.t ville i grundlagsenlig ordning 
förbereda en sådan förändring af författningarne rörande tillsättande, af 
pastorer i de konsistoriela gällen, att ett större inflytande än hittills till- 
komme röstegande ledamöter. Dermed hade man vidtagit en åtgärd 
för att afhjelpa en stor brist, hvilken åtgärd dock är så enkel, att An
dra Kammaren deröfver lätt kan fatta sitt beslut.

För min egen del skulle jag dock, på sätt jag redan sagt, helst 
önska, att Kammaren måtte afslå Utskottets Betänkande.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr (trefven och 
Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till mo
mentet och dels afslag derå: framställde Herr Grefven och Talmannen 
först proposition på bifall till momentet, hvarvid svarades många, nej 
jemte några ja, och sedermera proposition på afslag derå, då svaren 
utföllo med många ja jemte några nej; och förklarades ja nu hafva va
rit öfvervägande.
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Mom. b.

Grefve Mörner, Julius Oscar: Dä punkten a blifvit af Kamma
ren afslagen, får jag hemställa, att jemväl punkten h måtte afsläs; och, 
med afseende på det nära sammanhang, de efterföljande punkterna 
hafva med punkten a, vågar jag föreslå, att alla efterföljande punkterna 
nu ma på en gång afsläs.

Herr Beckman: Det är gifvet, att denna punkt b faller med punk
ten a, men, hvad de efterföljande punkterna angår, vägar jag anhålla, 
att de må hvar i sin ordning föredragas.

Öfverläggningen förklarades slutad och momentet afslogs.

Mom. c.

Herr Beckman: Jag har redan uttalat mig i saken och anhåller 
att Kammaren måtte skänka uppmärksamhet åt denna punkt, hvilken 
jemte de följande väl kan bifallas, ehuru de två föregående punkterna 
blifvit afslagna. I Utskottets motivering af sitt Betänkande finnas an
förda skälen, hvarföre kallandet af profpredikant enligt Utskottets för
menande borde tillvägagä, på sätt här föreslagits.

Hvad för öfrigt angår Utskottets befogenhet att med denna fråga 
taga befattning, så tillåter jag mig anmärka, att i vår nuvarande Riks- 
dags-ordning icke finnes angifvet, huru ett ärende, sådant som detta, bör 
behandlas.

Enligt gamla Riksdagsordningen skulle sådant ärende handläggas 
af Sammansatt Lag- och Ekonomi-Utskott. Denna utväg saknas nu. 
Jag tror, att förevarande ärende blifvit handlagJt i den ordning, som 
med vår nuvarande grundlags anda mest öfverensstämmer.

Beträffande slutligen anmärkningen, att detta ärende bör af Kyrko
mötet först behandlas, anser jag visserligen denna ordning vara synner
ligen lämplig, om ock Riksdagen är i alla afseenden formelt behörig 
att äfven i första hand behandla dylika frågor.

Herr bäve: Det är mera att önska än vänta, att församlingarne i 
de konsistoriel pastoraterna skola blifva bättre betjenta med det för
slag till prestvalsförordning, som Utskottet afgifvit, än med den lag, 
som hittills varit gällande. Mig synes det, som man endast komme att 
utbyta en olägenhet mot en annan, och det beror då på hvilken är 
större. I stället för den olägenhet, som öfverklagats, att församlingarne 
någon gång varit inskränkta till valet mellan tre äldre och derför icke 
fullt sä lämplige män — i allmänhet får man dock göra konsistorierna 
den rättvisan, att de sökt tillgodose församlingarnes behof och på för
slagen uppfört skicklige och värdige män och detta isynnerhet efter 
den sist utkomna författningen i detta afseende, men i stället för den nyss 
nämnda olägenheten af ett icke alldeles så fritt val, skulle man nu fä vidkän
nas en annan och, såsom mig synes, svårare olägenhet, nemligen den, att vid 
hvarje ledighet församlingen skall söndra sig i partier, hvilka hvart och ett 
skola söka bereda rum såsom extra profpredikant åt någon afsina gunstlin
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gar och att slutligen äfven få valet i sina händer. Jag fruktår, att den 
nya vallagen kommer att förleda det yngre presterskapet till lycksökeri, 
såsom redan skett vid åtskilliga regala pastorater, och församlingar!!© 
sjelfva till det stora misstaget att uppskatta ett visst slags andlighet och 
yttre åthäfvor för mera än vunnen menniskokännedom, sann religiositet 
och solida kunskaper. Vi hafva hittills haft åtminstone ett upplyst 
presterskap, emedan konsistorierna vid upprättande af löisiag vant 
skvldiga att göra afseende på teologisk insigt och allmänt vetande. 
Huru det kan gä hädanefter, dä valet af kyrkoherdar lägges sa hufvud
sakligen i den obildade majoritetens hand, vill jag ej afgöra. Jag för
nekar visst ej. att äfven en mindre studerad prestman, eu, såsom reser
vanten kallar det, »obskur» person kan hos en viss klass af åhörare 
verka uppbyggelse. Guds ord verkar det. äfven dådet fram bär es al temli- 
o-en olärda personer. Det erfara vi ofta. Men den allmänna odlingen och 
förståndsupplysningen tränger allt mera in på äfven församlingarne, och 
står pimsten ej lika högt i kunskaper med de mera bildade i sin socken, 
sä utötvär han ej heller på dem något inflytande. lian skall mängen 
gång stå svarslös mot dem han behöfde öfvertyga; ty de gamla vapnen 
mot otron äro nu förrostade. Kan man då vilja, att den, som skall 
blifva en hel församlings andlige ledare, skall genom det sätt, hvarpå 
lian utses, komma att stå under till och med folkskolläraren?

Äfven för afhjelpande af den öfverklagade prestbristen erbjuder 
detta nya valsätt ingen förbättring. Ty yngre tjenstsökande skola na
turligtvis väl besinna sig. innan de beträda eu bana, pa hvilken dokumen
terad skicklighet och kunskaper utgöra ingen garanti för befordran, utan
allt beror af folkgunsten. , . ... .

Man har åberopat den frihet att välja fjerde profpredikant, som 
redan är medgifven vid de regal» pastoraterna. Men skilnaden ar gan
ska betydlig. ' Här är det en upplyst och öfver partierna upphöjd auk
toritet, som afgör och som slutligen kan bereda rättvisa åt eu länge 
förbisedd förtjenst. Men vid de konsistoriel» blir det dä flertalet, som 
ensamt både kallar och afgör. Men är denna likställighet för nksfor- 
samlingen sä dyrbar, och skall försöket dermed en gång S^ras. sa gi 
ver ia0. Utskottets efter Biskop Beckmans motion formulerade förslag åt- 
gjordt “företräde framför Andra Kammarens, och i synnerhet derföre, att 
det undantager åtminstone sökande till komministerplatserna från att 
ingå på den farliga arenan. Förslaget är måhända sa godt som det nu 
eller under den närmaste framtiden kan åstadkommas. Jag gifver det 
likväl icke obetingadt mitt bifall, utan säge helst att saken, som otvif- 
velaktigt tillhör kyrkolagen, blefve hänskjuten till Kyrkomötet.

Grefve Mörner, Julius Oscar: Under åberopande af hvad jag 
yttrade, då jag första gången hade ordet, får jag yrka afslag å denna 
punkt Ett enda ord vill jag tillägga, med anledning af eu talares på
stående att det icke skulle vara farligt att lemna församlingsmedlem- 
marne rätt, att, på sätt Utskottet föreslagit, kalla profpredikant, da det 
icke vore samma röst-beräkningssätt vid sjelfva valet som vid pro!pre- 
dikantens kallande. Först och främst är det ovisst, om det någonsin 
k om m er till val och om icke det slutar så, att den, som bliivit kallad till 
profpredikant, utan vidare erhäller fullmagt å tjensten. För öfrigt huru sta
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I6 afYtskottet ' denna och efterföljande punkterna föreslagna stadgan
de» tillsammans med följande i Utskottets motivering förekommande
hpif rM+ ar, 'kv'? . att befara att i vår tid, då inträdet i em
bete! förutsätter icke obetydliga forstudier och dermed förknippade om
kos nåd er, mangen yngling, hvilken i framtiden skulle kunnat blifva en 
redbar Herrans tjenare, kan afskräckas från denna bana, ia blifva all- 
deles urstandsatt att till förstudierna skaffa sig de nödiga medlen genom 
en lagstiftning, som borttoge allt berättigande att på denna bana vinna 
äfven en tarflig utkomst.» ?

Herr - Nord sb r ö in: Jag har ej förstått Betänkandet annorledes, 
an att har vore frag'a först, huruvida vid de konsistoriel;! gällens be
sättande en fjerde profpredikant, likasom vid de regalas, skulle få af för- 
har hv!.lken.oia,niriS dervid borde iakttagas. Nu

Den 1^ Maj, f. m.
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hela diskussionen hittills rört sig kring den första frågan.„ t ," V.--- ' "****« ivispa, iragan. De tvåforsta paragraferna utgöra, sa vidt jag förstår, icke annat än förslag, 

som med denna och efterföljande punkter stå i det närmaste samman
hang, och skulle blifvit nödiga, derest det hela blifvit godkändt. År 
denna åsigt rigtig, kan jag icke finna annat än att, dä 1 och 2 punkten 
blifvit afslagna, jemväl denna och de följande punkterna måste förka
stas, sa vida man icke vill återförvisa Betänkandet till Utskottet för 
omarbetning af fors aget. För min enskilda del instämmer jag dock till 
alla delar i de asigter. som Grefve Hamilton uttalat, och röstar för af- slag.

Herr Beckman;

friherre Raab, Carl: Hvad som i allmänhet väcker missnöje 
vid prestval, ar att de röstberättigade dervid måste hålla sig inom det 
åt konsistorium upprättade förslag, hvarå uppföras de äldste och mest 
meriterade, men derför icke de bäst begåfvade prestman. Då det vore 
onskvardt att häruti kunna åstadkomma en förändring och detta icke 
Rån ske pa något enkJare och anspråkslösare sätt, än i mom. c blifvit

rf nS att fa instämma med den föregående talaren, ochyrkar bifall till denna punkt.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr Grefvcn och 
talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till det 
ifrågavarande momentet och dels anslag derå; framställde Herr Grefve!! 
och 1 almannen först proposition på bifall till momentet, hvarvid sva- 
lades manga nej jemte några ja, och sedermera proposition på afslag 
deim da svaren utfollo med mänga ja jemte Hägra nej; och förklarades 
ja nu hafva vant öfvervägande.

mom. d.

Grefve Mörner 
vit utslagen, förefinnes 
vördsamt anhåller.

, Julius Oscar: Sedan förra punkten blif-
ingen svårighet att afslä äfven denna, hvarom jag



Den 11 Maj, f m. 361

Herr Beckman: Sedan punkten c i Utskottets förslag icke blif- 
vit af Kammaren godkänd, sä följer af sig sjelft, att de följande äfven 
böra afsläs, såsom stående med denna i oskiljaktigt sammanhang.

Öfverläggningen förklarades slutad och momentet afslogs.

mom. e—k samt ingressen.

Afslogos.

Härefter anmälte sig och yttrade:

Grefve Mörner, Julius Oscar: Som tiden nu är långt fram
skriden pa denna riksdag och jag icke ser någon möjlighet, huru jag 
före riksdagens slut skall kunna få justera mina i dag afgifna anfö
randen, men icke gerna vill lemna några sådana ojusterade efter mig, 
får jag vördsamt till Kammaren hemställa, om icke, helst alla, men el
jest åtminstone det första af dem måtte fä ur dagens protokoll utgå.

Herr Ekman, Carl: Emot den framställning, som nu blifvit 
gjord, får jag på det allvarligaste protestera, ty om denna bifölls kunde 
den ena ledamoten efter den andra göra på samma sätt, hvaraf följden 
skulle blifva, att protokollet, såsom varande utan sammanhang, skulle 
för framtiden blifva utan ledning och efterrättelse. Jag kan således 
icke tillstyrka bifall till förevarande framställning, och talaren må väl 
fä finna sig i samma förhållande, som andra Kammarens ledamö
ter.

Grefve Mö mer: Jag vet väl att jag icke har någon rättighet, 
hvarför jag också endast framställde en begäran om att få mitt första 
yttrande ur protokollet. Det tillkommer naturligtvis sedan Kammaren 
att afslä eller bifalla min begäran. Blifver den afslagen, sä får jag nu 
förklara, att detta anförande icke blifvit af mig justeradt och sålunda 
icke heller af mig obetingadt godkännes.

Sedan Herr Grefven och Talmannen först framställt proposition på 
bifall till den af Grefve Mörner nu gjorda anhållan, men dertill sva
rats nej, framställdes proposition på afslag derå och besvarades medja.

Kammaren åtskiljdes kl. 4 e. in.

In Ad em 
O Brakel.
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Måndagen den 11 Maj 1868.

Kammaren sammanträdde kl. 6 e. m.

Justerades fyra protokollsutdrag för sammanträdet å förmiddagen.

Upplästes och godkändes Sammansatta Banko- och Lag-Utskottets 
förslag till Riksdagens underdåniga skrifvelser:

N:o 39, om utfärdande af nya ansvarighetslagar för Riksdagens Full- 
mägtige i Riksbanken samt för ledamöterne i Styrelserna för Riksban
kens Lånekontor i orterna; och

N:o 40, angående utmyntning af guldmynt å francs valör.

Upplästes och godkändes Lag-Utskottets förslag till Riksdagens 
underdåniga skrifvelser:

N:o 56, om förändring i Kong!. Förordningen, angående handels- 
böcker och handelsräkningar den 4 Maj 1855;

N:o 57, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition, angående 
det franska mått- och vigtsystemets införande i Sverige för medicinskt 
bruk; samt

N:o 58, om ändring i Kongl. Förordningen den 26 Oktober 1858, i 
afseende på förbud emot gemensamma andaktsöfningar utan prests led
ning å tid, då allmän gudstjenst hålles.

Anmäldes och bordlädes frän nedannämnda Utskott inkomna Betän
kande]!, Memorial och Utlåtande, nemligen från:

B evilln ings- Ut skottet:

N:o 21, med förslag till den af Riksdagen fastställda bevillnings- 
summans utgörande;
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Banko-Utskottet:
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N:o 24, i anledning af Kammarens beslut öfver Memorialet N:o 21, 
med förslag till Instruktion för nästkommande Riksdags Banko-Utskott;

Lag-Utskottet:

N:o 49, i anledning af återremiss af Utskottets Utlåtande N:o 36, 
angående väckta motioner om ändring i gällande skogslagstiftning;

N:o 50, med förslag till sammanjemkning af Karnrarnes skiljaktiga 
beslut vid behandling af Utskottets Utlåtande N:o 40, angående ändring 
i gällande stadgande]! rörande vinterväghällningen;

Särskilda Utskottet:

N:o 2, i anledning af Karnrarnes skiljaktiga beslut rörande dess 
Utlåtande om åtgärders vidtagande till besparing i utgifterna för den 
civila administrationen;

Första Kammarens Tillfälliga Utskott:

N:o 20, med anledning af väckta motioner rörande folkskolan och 
elementarläroverket.

Kammaren åtskiljdes kl. J7 e. in.

In fidem 
O. Brakel.


